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نعل وارونه اقتصاد 
اصــولا در وزارت اقتصاد و دارایی باید شــعباتی 
باشــد کــه بــه خاســتگاه های اقتصاد کشــور مثل 
کشــاورزی، صنعت، گردشگری و خدمات توجه کنند 
و نســبت به آنها بیــش از وزرای مربوطه حســاس 
باشــند ولی کــدام وزیــر اقتصــاد در دولت های ۴۲ 
ســال قبل تاکنون چنین حساســیتی داشــته  است. 
کــدام وزیــر اقتصــاد از خشک شــدن هفت میلیون 
نخــل در مینــاب و یک میلیــون نخــل در کرانــه 
کارون غم زده شــده اســت. کــدام وزیــر اقتصاد از 
عقب ماندگی کشــاورزی و نابــودی قریب الوقوع آن 
به دلیل نشست دشــت ها و اتمام آب های زیرزمینی 
دلگیر شده اســت.  کدام وزیر اقتصاد از ورشکستگی 
کارخانجات صنعتــی، تعطیلی و به روزنشــدن آنها 
متأسف شده؟ کدام وزیر اقتصاد از عدم ورود گردشگر 
به کشــور و از رونق افتادن توریســم فغــان برآورده و 
اصلا کدام وزیر اقتصاد اینها را می داند و به این منابع 
اصیل اقتصادی توجه کرده است؟ همه این حرف ها 
درباره رئیس سازمان برنامه و بودجه هم مصداق دارد. 
مثلــث اقتصادی که قبلا ذکر آن رفــت، فقط ارقام و 
آمار را می دانند و اصلا تصوری که از پول و منشــأ آن 
دارند، فقط اعداد و ارقام اســت زیرا قبلا هرگز شخصا 
نتوانســته اند درآمد شــرافتمندانه ای با کار به دست 
آورند کــه ارزش پول و منشــأ آن را بدانند. برای آنها 
فقط عدد و رقم مهم بوده و نه اقتصاد و درآمدزایی از 
اقتصاد و پایه های اقتصاد کشور. خب حالا حتما چاره 
عدم توانایی مثلــث را در تغییر مثلث به پنج ضلعی 
دانسته اند و نه تغییر تفکر حاکم بر مسئولان اقتصادی. 
اتفاقا در عالم هندســه تنها چندضلعی پایدار مثلث 
اســت و به همین دلیل شبکه های سازه ساختمان ها 
را که معمولا مربع شــکل اســت، با افــزودن عناصر 
قطــری به مثلث تبدیل می کنند تا پایدار بماند. به نظر 
می رسد این شــکل پنج ضلعی تصمیم گیر در اقتصاد 
که عبارت اند از معــاون اول به عنوان هماهنگ کننده 
اقتصادی، معاون اقتصــادی رئیس جمهور به عنوان 
مسئول سه شورا و سازماندهی، وزیر اقتصاد و رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه و رئیس بانک مرکزی ترکیب 
ناپایداری باشد و معلوم نیست که چه کسی باید حرف 
آخر را به کرسی بنشــاند و آیا طرح معاون اقتصادی 
رئیس جمهور درباره پرداخــت یارانه به مبلغ ماهانه 
۴۵۰ هزار تومان از محل یارانه های پنهان، (به گمانم 
یعنــی آب و برق و گاز و انرژی گران شــود) به تحقق 
می رســد و این هیئت پنج نفره درباره اقتصاد چگونه 
نگاه می کنند. جــای خوش وقتی دارد که رهبر فرزانه 
انقلاب صریحــا از معاون اول رئیس جمهور به عنوان 
هماهنگ کننــده اقتصادی نام بردند و شــاید هم این 
ناپایداری پنج ضلعی را احساس کرده اند. می خواهم 
برای مثال یک نگاه اقتصادی واقعی را توضیح دهم. 
خوزســتان یک منبع بزرگ اقتصادی اســت و در دنیا 
بی نظیر است. علاوه بر منابع نفت، امکانات کشاورزی 
و دامپروری بی نظیری در آن است که می تواند درآمد 
بســیاری نصیب کشــور کند ولی ما بــا بی توجهی از 
خوزستان استانی ساخته ایم که زندگی در آن زجرآور 
اســت. دو نفر از پنــج نفر اقتصادی اهل خوزســتان 
هستند و حال که رئیس جمهور در اولین سفر استانی 
به خوزستان رفته است، باید این منبع اقتصادی را احیا 
و زندگی در آن را رضایت بخش کنیم اما با خوزســتان 

چه کرده ایم.
الــف- آب بی نظیر کارون را کــه ناخالصی آن در 
سرچشــمه۵۰ اســت، در گذر از دشــت خوزستان با 

ناخالصی ۶۰۰۰ تحویل می دهیم یعنی ۱۲۰ برابر.
ب- میلیون ها نخل به قول ســعدی باسق (تخم 
خرمایی به تربیتش نخل باســق گشــته) از بین رفته 

است.
ج- هزاران هکتار زمین شوره زار شده است.

د- همه فاضلاب ها و پساب ها به کارون می ریزد.
هـــ- با ســد گتونــد کارخانه آب شــورکنی ایجاد 
کرده ایم و آب شــیرین را شور می کنیم و هیچ راه حلی 
برای آن نیافته ایم و بعد آب دریا را شیرین می کنیم و با 
بهای گزاف هزار کیلومتر دورتر از آن استفاده می کنیم.
و- در زمــان کم آبی یا بی آبی ۹۰ هــزار هکتار در 

خوزستان شالی کاری می کنیم.
اقتصاد یعنی اول پایه اقتصاد را درســت کنیم. ما 
در خوزســتان پایه اقتصاد را ویران کرده ایم. مردم نیاز 
به محیط زندگی دارند؛ اگر زمین نداشــته باشند، آب 
خوب نداشته باشند و فضای زیست شان تخریب شود، 
یارانه ۴۵۰هزارتومانی که هیچ اگر چهار میلیون تومان 
هم بدهیم، برایشان ارزش ندارد. نگاه اقتصادی یعنی 
زیربنای اقتصاد و تولید را درســت کنیم نه آنکه ارز به 
بازار تزریق کنیم. همچنان که وزیر محترم جدید صمت 
می گویــد چهار میلیارد دلار باید به بــازار تزریق کنیم. 
می خواهیم در چنین شرایطی مردم راضی باشند؟ از 
سفر و صحبت با گروهی از مردم، هرچند در نوع خود 
خوب اســت، نتیجه ای حاصل نمی شود. این استان را 
نمی گویم انسانی نگاه کنیم – که نمی توانیم- حداقل 
اقتصادی نــگاه کنیم. نگویید پول نداریــم. چرا برای 
خیلی کارها پول داریم؟ این استان قلک کشور است- 
اگــر اقتصادی نــگاه کنیم و برنامه درســت بگذاریم، 
مردم هم با ما همکاری می کننــد. آقای وزیر اقتصاد 
– آقایــان پنج نفر تصمیم گیر در اقتصاد! اقتصاد را به 
معنــی واقعی دریابید. دادن خروس قندی به مردم با 
وعــده آن دردی را دوا نمی کند. اگر بــه دنبال تزریق 
ارز در بــازار، گرفتن مالیات های بی اســاس، پرداخت 
هر چه بیشــتر یارانه و مشــابه آن هســتید، بدانید که 
فایده ای ندارد. مسائل اقتصادی را از دریچه زیربناهای 
اقتصــاد و توانمندکردن آن ببینید زیــرا اقتصاد زاینده 
سرانجام برای مردم می ماند و نگرش پولی به اقتصاد 

سرانجامی ندارد.

  اصولگرایان در مسیر پذیرفتن 
FATF؟!

 شــرق: FATF کلاف سردرگمی میان تندروهاست  �
که تا پایان دولت دوازدهم اصولگرایان با مخالفت های 
مکرر مانع پیوســتن ایــران به گروه اقــدام ویژه مالی 
شــدند و باقی ماندن در لیست سیاه این گروه صدمات 
اقتصــادی جبران ناپذیــری بر مردم عــادی وارد کرد. 
حال بــا قرارگرفتن قــدرت در اختیــار اصولگرایان و 
نیاز به گشــایش اقتصادی و برقراری مبادلات تجاری 
و مالی با دنیا برای اداره کشــور بین ماندن در لیســت 
ســیاه و خروج از آن قرار اســت تصمیم بگیرند و در 
این مســیر احتمال بررسی لوایح باقی مانده در مجمع 
تقویت شده اســت.  در این بین نمایندگان اصولگرای 
مجلس یازدهم که جزء مخالفان سرســخت بررسی 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت بودند و چندین 
بار هم درخواســت بازگشت لوایح سی اف تی و پالرمو 
به مجلس برای اعمال نظر نمایندگان را داشــتند که 
این درخواســت خــلاف اختیارات مجلــس و قوانین 
تشخیص داده شــد و لوایح همچنان در مجمع باقی  
ماندند. البته در این بین مجلس قانون لغو تحریم ها را 
مصوب کرد که شرایط مذاکرات را سخت کرد و هدفی 
جز خروج ایران از برجام و تمدید تحریم ها نداشــت. 
اما در رابطه با این لوایح تعلل مجمع سبب شد زمان 
قانونی برای بررســی لوایح تمام شــود و در نهایت با 
درخواســت دولت دوازدهم از مقــام معظم رهبری 
مجددا امکان بررسی لوایح مهیا شد و انتظار می رفت 
هم زمان با اخبار خوشــی که از وین می آمد، این لوایح 
به صحن مجمع بیایند اما هم امضای نهایی توافقات 
وین به روی  کارآمدن دولت ســیزدهم محول شد هم 
بررســی لوایح FATF در مجمع تا اگر قرار بر گشایشی 
بود به نام اصولگرایان ثبت شــود. هرچند برای مردم 
گرفتار در شــرایط ســخت اقتصادی تنهــا چیزی که 
اهمیت دارد گشــایش اقتصادی است. حال که قدرت 
در همــه مناصب حاکمیتــی در اختیــار اصولگرایان 
اســت انتظار می رود بالاخره بررسی لوایح را آغاز کنند 
و فراتر از شــعارهایی که داده اند و بعد اتمام تقســیم 
قدرتی که با شدت و حدتی مثال زدنی در جریان است، 
برای خروج ایران از لیست سیاه تلاش کنند. در همین 
رابطه محمود عباس زاده مشکینی سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی درباره رویکرد سیاست 
خارجه ایران با آمدن دولت جدید گفت: نظر جمهوری 
اسلامی ایران در مورد برجام کاملا روشن است؛ برجام 
سندی اســت که دولت مذاکره و تنظیم کرد، مجلس 
تصویب و شورای نگهبان نیز آن را تأیید کرد و قرار شد 
که آن اجرا شود. جمهوری اسلامی کاملا به تعهدات 
خودش عمل کرد اما طــرف غربی نه تنها عمل نکرد 
بلکــه تحریم هــا را نیز زیاد کرد و هر چه ما بیشــتر به 
تعهداتمان عمل کردیم، طرف مقابل بیشتر خیانت کرد 
و از زیــر بار تعهداتش فرار کرده و تحریم های جدیدی 
نیز علیه ایران اعمال کرد. به گزارش ایلنا، او با اشــاره 
بــه قانون راهبردی لغو تحریم هــا و صیانت از منافع 
ملی، افزود:  دولت موظف شد که آن سند قانون شده را 
اجرا کند؛ این باعث شد که طرف غربی پیش قدم برای 
مذاکره شود و مذاکرات وین بر مبنای آن شکل گرفت؛ 
اکنون نیز توپ در میدان اروپایی ها و آمریکاست، آنها 
باید تصمیم بگیرند. محمودزاده درباره FATF نیز بیان 
کرد:  FATF یک پکیج ثابت نیســت  اما پکیجی است 
که اهدافی را دنبال می کند؛ مجموعه ای است که بند 
بند آن را می توان بررسی کرد. یک بحث این است که 
همه آن را قبول کنیم، بحث دیگر اینکه همه آن را رد 
کنیم و یک بحث نیز مطرح می شود که باید بخشی از 
آن را قبول و بخشی دیگر را قبول نکنیم؛ اما آنچه در 
بحث FATF مهم اســت، منافع ملی است. او با بیان 
اینکه FATF باید توســط یک تیم کارشناسی متشکل 
از کارشناســان مالی در حوزه بین المللی، کارشناسان 
اقتصادی، بانکی و سیاســی و بر اســاس منافع ملی 
اسنادی بررسی شــود، درباره اینکه این کار قبلا انجام 
شــده و منتظر تصمیم گیری است، گفت: در دو دولت 
جدید هم باید بررسی شود، وزرا هنوز مستقر نشده اند. 
سیاســت دولت پیشــین یک سیاســت انفعالی بود، 
راهبردها و نگاه ها عوض شــده است. مردم به نگاه و 
راهبرد جدیــد رأی داده اند و باید با نگاه راهبرد جدید 
 FATF بررســی ها مبتنی بر منافع ملی انجام دهیم و
را باز بررسی کنیم. محمودزاده درباره اینکه مذاکرات 
از ســر گرفته خواهد شــد، با بیان اینکه مــا در مورد 
مذاکرات حرف جدیدی نداریــم و ما حرف هایمان را 
گفته ایــم، عنوان کرد: طرف غربی به تعهداتش عمل 
نکرده و ما به تعهداتمــان عمل کردیم، طرف مقابل 
باید تصمیم بگیرد که آیــا می خواهد منطق منافع و 
احترام متقابل را قبول کند یــا نه؛ مذاکره با محاکمه 
فرق می کند. ملت ایران ملتی نیســتند که غربی ها و 
آمریکایی هــا آنها را محاکمه کنند. او افزود: همچنین 
مذاکره برای مذاکره مردود است؛ مذاکره یعنی اینکه 
توافق می کنی چیزی بگیری و چیزی بدهی اما اینکه 
هیچ چیزی نگیریم، نه ملت چنین چیزی را اجازه به ما 
می دهند و نه منافع ما چنین چیزی را ایجاب می کند. 
ما نظرمان را رســما گفته ایم، اکنون تــوپ در میدان 
حریف است؛ بستگی دارد واکنش یا کنش جدید آنها 

چه خواهد بود.

سیاست

ببینید بسته بودن یا بازبودن فضای 
سیاسی- اجتماعی فقط در حوزه 
عملکرد دولت نیست و نهادهای 

مختلفی بر کیفیت این موضوع تأثیر 
دارند و هنوز نمی شود گفت در 

آینده فضای سیاسی-اجتماعی به 
کدامین سمت می رود. طرح صیانت 

یا سامان دهی فضای مجازی اسم 
رمزی است برای تعیین شرایط 

آزادی های سیاسی و رسانه ای و این 
نشانه ای است که به هر حال وجود 
دارد اما فعلا نمی توان پیش داوری 
کرد و باید دید که چه پیش می آید.

ادامه از صفحه اول گذر
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آگهی فقدان 
 پروانه مطب 

  
 به شماره پروانه ۲۲۲-۱۶۵۳۳-۸۸

مفقود و از درجه اعتبار ساقط اعلام می گردد.

مهرشاد ایمانی: مشکلات کنونی به قدری گسترده 
است و دغدغه های مردم به قدری گسترش یافته 
که حل تمام آنها همت، برنامه و پشــتکار عظیمی 
می طلبــد؛ خاصه آنکه مردم به دســتگاه اجرائی 
فــارغ از آنکه چه طیف و گروهی آن را به دســت 
سید ابراهیم  حالا  شده اند.  بی اعتماد  است،  گرفته 
رئیســی با دولتــش می گوینــد کــه می توانند با 
برنامه هایــی دقیق از پس حل مشــکلات موجود 
برآیند اما چقدر تحقق این گونه شــعارها با توجه 
به ترکیب اعضای کابینه میسر است؟ برای بررسی 
این موضوع ســاعتی را با محمود صادقی، فعال 
سیاســی، نماینده مجلس دهم و از اعضای جبهه 
اصلاحات ایران، به گفت وگو نشستیم که مشروح 

آن را در ادامه می خوانید.

 دولت آقای رئیسی تشکیل شد و وعده های  �
بســیاری برای رفع مشــکلات عدیــده کنونی 
می شــنویم. ترکیب دولــت را چگونه ارزیابی 
می کنیــد و آیا دولت ســیزدهم قــادر به رفع 

بحران های موجود خواهد بود؟
 فعــلا بایــد از هرگونــه قضــاوت شــتاب زده 
بپرهیزیــم و ببینیم که هیئت وزرا چــه می کنند و 
سمت وســوی آنها چگونه است. از سوی دیگر ما 
اصلاح طلبان به عنوان بخشی از جامعه امیدواریم 
که دولت جدید بتواند بر مشــکلات متعدد کنونی 
فائــق آید و باعث کاهش رنج مردم شــود و حتما 
اگر چنین شــود، خوشــحال می شــویم؛ به همین 
دلیل نمی خواهم خیلی نگاه بدبینانه ای به دولت 
داشته باشم و مردم را دچار یأس کنم اما به هر حال 
ترکیب موجود کابینه حتی در بین اصولگرایان هم 
متوســط ارزیابی می شود. من فکر می کنم در میان 
اصولگرایان بودنــد افرادی که از ســطح بالاتری 
برخوردار باشــند و رزومه و تجربه قوی تری داشته 
باشــند اما به هر حــال این ترکیب بــا وضعیتی که 
می بینیــم به غیر از یک نفر همــه از مجلس رأی 
اعتماد گرفتند؛ البته آرا هم متفاوت بود و برخی با 
رأی بالای ۲۰۰ به وزارت رســیدند و برخی کمتر از 
این. نکته دیگر که رهبری هم به آن اشــاره کردند، 
انسجام در کابینه اســت. باید ببینیم چه عناصری 
وجود دارد کــه بتواند اعضای کابینــه را دور هم 
جمع کند و مانع اختلاف شود و مشخصا در حوزه 
اقتصادی که مهم تریــن دغدغه این روزهای مردم 
اســت، چقدر می توانند هماهنگ عمــل کنند؟ و 
وزرای اقتصاد، صمت، معاون اول، رئیس سازمان 
برنامه و بودجــه و رئیس بانک مرکــزی تا چه حد 
می توانند انســجام نظری و عملی داشته باشند؟ 
آقای رئیســی، آقــای مخبر را به نوعــی لیدر تیم 
اقتصادی معرفی کرده اســت اما معلوم نیســت 
ایــن فرماندهی اقتصادی تا کجاســت و آیا در کار 
وزیر اقتصاد اخلال ایجاد می کند؟ می دانیم حسب 
قانون، وزیر اقتصاد در حــوزه اقتصادی از معاون 
اول نقش مهم تــری دارد اما می بینیــم که آقای 
رئیســی، آقای مخبر را فرمانده اقتصادی می داند؛ 
از آن ســو آقای محســن رضایی به عنــوان معاون 
اقتصادی دولت تعیین می شود و حالا بحث جدید 
این اســت که جدای از نقش وزیــر اقتصاد، میان 
معــاون اول و معاون اقتصــادی آیا هماهنگی به 
وجود می آید یا نه؟ اصلا آنها در حوزه نظری با هم 
اشــتراک نظر دارند یا اختلاف نظر؟ رهبری گفتند 
کــه اختلافات کابینــه به عرصــه عمومی منتقل 
نشــود که خود حکایت از احتمال بــروز اختلاف 
در دولت دارد. به هر حال تصور می کنم بنا نیســت 
وزیر اقتصاد ابتکار عمل را در دســت داشته باشد 
و احتمالا بایــد اطاعت پذیر مقامــات دیگرِ دولت 
باشــد. با این همه ما همچنان امیدواریم که دولت 
بتواند مشــکلات را رفع کند که البته بخشی از رفع 
مشکلات اقتصادی وابســته به وضعیت و جایگاه 
ایران در بازارهای جهانی است که آن هم بستگی 
به رفع مشکلات بین المللی ایران دارد که باید دید 

دولت در آن حوزه موفق عمل می کند یا نه؟
 سیاســت دولت در حوزه خارجی را چطور  �

ارزیابی می کنید؟
مهم ترین مسئله سیاســت خارجی، سرنوشت 
برجام و به تبع آن رفع تحریم هاســت. تا اینجای 
کار مواضــع منفی مهمی درباره برجام از ســوی 
دولتی ها شــنیده نشده اســت اما باید بدانیم که 
در ایــن حوزه وضعیت بازار بســیار مهم اســت. 
بله، همــه موافق اند که اقتصاد ما نباید شــرطی 
کشــورهای دیگر شــود امــا به هر حــال فعالان 
اقتصادی می خواهند چشــم انداز روشنی از آینده 
اقتصادی خود داشته باشند و کسی که می خواهد 
تصمیمی بگیرد باید بتوانــد پیش بینی کند که در 
آینده چه رخ می دهد. این حالت به وجود نمی آید 
مگــر آنکــه روابط خارجــی ما با رفــع تحریم ها 
بهبود یابــد و متعاقب آن گشــایش اقتصادی به 

وجــود آید. وقتی ۱۰۰ میلیــارد دلار از دارایی های 
ایــران بلوکه اســت و وقتی برای فــروش نفت با 
مشکل روبه رو می شــویم و پول همان میزانی که 
فروخته ایم را نمی توانیــم بگیریم، قادر نخواهیم 
بود که از رفع مشــکلات عدیده ســخن بگوییم. با 
حلواحلواکردن که دهان شــیرین نمی شود. حالا 
اصلا همه کشورها وزیرشدن آقای امیرعبداللهیان 
را تبریک بگویند، چه تأثیری در رفع این مشــکلات 
دارد؟ آیا روســیه و چیــن می خواهند یا می توانند 
تحریم های آمریکا را نادیده بگیرند؟ اصلا راه دور 
نرویم، همین همسایه های ما مانند عراق و ترکیه 
آیا در مواجهه با ایران تحریم های آمریکا را نادیده 
گرفتنــد؟ یا در حوزه FATF خیلی ها می گفتند اگر 
اصولگرایان روی کار بیایند، مشــکل حل است اما 
مدتــی از روی کارآمدن آنهــا در مجلس و دولت 
گذشــته است و هیچ نشــانه مثبتی برای حل این 
موضوع دیده نمی شــود؛ مگر آنکه صداوسیما در 
هماهنگی با اصولگرایان سعی کند ظاهر قضیه را 
مثبت نشــان دهد و به نوعی دلگرمی داده باشد. 
رهبر انقلاب با دیدن چنین شــرایطی می گویند که 
اعتماد عمومی از دســت رفته اســت و این نشان 
می دهد که مشــکلی در کار است و دولت باید با 
رفع مشــکلات از طرق منطقی خود این اعتماد را 

احیا کند.
  اکنــون که ســه قوه در  �

اختیار اصولگرایان اســت، 
نام  بــه  پدیده ای  شــاهد 
حاکمیت  یکدست شــدن 
اصولگرایــان  هســتیم. 
شــرایط  این  دارند  بــاور 
انجسام بخشــی  باعــث 
عملــی و نظری میــان قوا 
مختلــف  دســتگاه های  و 
درنهایــت  تــا  می شــود 
اجرای  و  تصمیم ســازی ها 
آنهــا بــا جدیــت پیــش 
بــرود و در مقابــل چنین 
که  دارد  وجود  هم  تصوری 
حاکمیت  یکدست شــدن 
پنهان کاری ها،  بر  می تواند 

چه  شــما  بیفزاید.  ناکارآمدی ها  و  لابی گری ها 
فکر می کنید؟

بله، این موضوع درســتی اســت که امروز هر 
ســه قوه با هم همســو هســتند اما یــک نکته را 
نباید از نظر دور داشــت که در اداره کشــور فقط 
ســه قوه ایفای نقش نمی کنند و نهادهای دیگری 
هــم حضور دارند. اکنون می بینیــم آقای مخبر از 
ســتاد اجرائی به دولت آمده است یا می بینیم که 
بنیاد مســتضعفان هم با دولــت و مجلس و قوه 
قضائیه هماهنگ است یا قوای نظامی و انتظامی 
و صداوســیما هــم هم هماهنــگ می کنند. پس 
یکدستی فراتر از سه قوه است. حالا در این شرایط 
انتظــار می رود کارهــا بهتر پیش بــرود و اگر این 
یکدستی در راســتای هم افزایی باشد و مثلا دیگر 
اختلافی میان مجلس و شورای نگهبان یا شورای 
نگهبــان با مجمع تشــخیص و... وجود نداشــته 
باشــد و کارها پیش برود، حتما مثبت است اما به 
نظر می رسد یکدست شدن حاکمیت در عمل آثار 
مثبتی به جا نخواهد گذاشت. مثلا مشاهده کردیم 
که سخنگوهای کمیسیون ها به جای ارائه گزارش 
تخصصی درباره وزرای پیشــنهادی به تبلیغ برای 
آنها می پرداختند. حتــی نماینده موافق هم نباید 
به تبلیغ وزیر پیشــنهادی بپردازد و باید به صورت 
تخصصی بگوید که ویژگی های مثبتی در برنامه آن 
وزیر پیشــنهادی وجود دارد چه رسد به کمیسیون 
تخصصی. با همه انتقادهایی که به مجلس دهم 
وجود داشــت  اما یادتان هست که ما در مجلس 
دهم ســه فراکسیون مهم داشــتیم که شامل سه 

طیف سیاســی مهم کشــور می شــدند و این سه 
فراکســیون رقابتی جدی با هم داشتند که همین 
رقابت ها باعث می شــد نقد و نظرهای تخصصی 
دربــاره وزرای پیشــنهادی دولت ارائه شــود. به 
نظر من ظاهر قضیه این اســت که یکدست شدن 
می توانــد باعث هم افزایی شــود و در واقعیت به 
کاهش اثرگذاری وظیفه نظارتی نمایندگان منجر 
می شــود یا دولت هم از آن ســو هراس نخواهد 
داشــت که اگر در اجرای برنامه ای ناتوان ماندم، 
از ســوی نهاد یا قوه ای دیگر زیر سؤال می روم اما 
باز هم چاره ای جز امید نیســت و مــا امیدواریم  
همان طور که گفته می شــود، یکدست شدن باعث 

انسجام تمام نهادها در مسیر کاری شان شود.
 باتوجــه به حضــور اصولگرایــان در تمام  �

مســئولیت های انتخاباتــی و انتصابی  فضای 
چطور  را  رســانه ای  و  اجتماعــی  آزادی های 
می بینید؟ اخیرا طرح صیانت از حقوق کاربران 
فضای مجازی که ازســوی مجلس مطرح شده 
این نگرانی را به وجود آورده که آیا دســتِ کم 
در چهارســال پیش رو با فضایی بســته مواجه 

خواهیم بود؟
دارد.  ســابقه چندین ســاله  طــرح صیانــت 
در مجلــس دهــم هــم نســخه های اولیــه آن 
مطرح شــده بود و به یاد داریم آقای ســالک آن 
و  می گرفــت  دســت  بــه  را 
نماینده ها  کــه  می خواســت 
امضایش کنند. حالا این طرح 
یافته و  جلوه های جدیدتــری 
بحث کنترل پیام رســان ها هم 
اســت. علاوه  آن مطــرح  در 
بر ایــن نوعی ایجــاد انحصار 
هم کرده اســت و نباید از نظر 
دور داشــت کــه بحث هــای 
جایگزین کردن  در  اقتصــادی 
به جای  داخلی  اپلیکیشن های 
مطرح  واتس آپ  اینســتاگرام 
اســت و مطرح کننــدگان این 
طرح به زعم خود قرار اســت 
ایــن برنامه ها را بومــی  کنند 
و عمــلا نســخه های خارجی 
آنهــا را از رده خارج کنند. موضــوع دیگر در این 
طرح حکمرانی اینترنت است. هر دولتی از منظر 
حقــوق عمومی بایــد اقداماتی انجــام دهد تا از 
داده هــای مــردم صیانت کند و مانع هک شــدن 
اطلاعات مردم شــود یا از نفــوذ جلوگیری کند و 
این کار در همه کشــورها انجام می شــود و اصلا 
حکومت وظیفــه دارد چنین کاری را انجام دهد، 
امــا در این طرح می بینیم کــه در کنار اینها بحث 
محدودســازی هم هســت و به نوعی دخالت در 
حریــم خصوصی کاربران صورت می گیرد و عملا 
این طــرح در تعارض با اصل۲۵ قانون اساســی 
که مبتنی بر عدم تجســس اســت، قرار می گیرد. 
همه این موارد باعث شــده اســت که نگرانی از 
بــاب محدودســازی آزادی ها از طریــق کنترل و 
محدودکردن فضای مجازی به وجود آید. از سوی 
دیگر یک کمیســیونی پیش بینی شــده است که 
انگار قرار اســت فراقوه ای عمل کند و نه مجلس 
می تواند کنترلی بر آن داشــته باشد، نه وابسته به 
قوه مجریه اســت و حتی برخــی صلاحیت های 
قضائی هم دارد و تشــکیل آن کمیســیون نقض 
آشکار اصل تفکیک قواســت که بسیار خطرناک 
اســت. بله، همه می دانیم که هر سه قوه دست 
یک طیف سیاســی اســت اما اگر وحدتی هم در 
کار است، وحدت در عین کثرت مورد قبول است. 
یعنــی وحدت بــا پایبندی به کثرت قــوا پذیرفته 
است و نباید این همسویی اصل تفکیک قوا را زیر 

سؤال ببرد و خدشه دار کند.
 شما بیشتر به حوزه فضای مجازی پرداختید.  �

من بیشتر سؤالم ناظر به شــرایط فضای کلی 
سیاسی، اجتماعی و رسانه ای بود.

ببینید بســته بودن یا بازبودن فضای سیاسی- 
اجتماعــی فقط در حوزه عملکرد دولت نیســت 
و نهادهای مختلفی بــر کیفیت این موضوع تأثیر 
دارنــد و هنوز نمی شــود گفت در آینــده فضای 
سیاسی-اجتماعی به کدامین سمت می رود. طرح 
صیانت یا ســامان دهی فضای مجازی اسم رمزی 
اســت برای تعیین شــرایط آزادی های سیاسی و 

رسانه ای و این نشانه ای است که به هر حال وجود 
دارد اما فعــلا نمی توان پیــش داوری کرد و باید 
دید که چه پیش می آید. از آن ســو نشــانه  مثبتی 
هم دیده می شــود؛ همان تماس هایی که از سوی 
آقایان رئیسی و اژه ای با موضوع اخذ نقد و نظر با 

برخی فعالان سیاسی گرفته شد.
 با شما هم تماس گرفته شد؟ �

بله.
ارســال می کنید؟  � را   اکنون نقدهــای خود 

ســازوکار چگونه اســت؟ آیا نقطه نظرات تان 
منشأ اثر واقع می شود؟

بله، مطالبی بــرای دفتر آقای اژه ای ارســال 
می کنــم. آنها هم محترمانه برخــورد می کنند و 
می گوینــد این بر این نظرات دســتور می خورد و 
ارجاع می شــود. گاهی تصــور می کنم مؤثر هم 
واقع می شــود؛ مثلا درباره آقــای هومن جوکار 
مطلبی ارســال کردم و بعد از آن به او مرخصی 
داده شــد و گفتند پیگیری شما مؤثر بوده است یا 
خودم احساس می کنم نامه ای که درباره پرونده 
هواپیمــای اوکراینی دادم و خواســتم که درباره 
آن اطلاع رســانی شــود، چند روز بعد ریاســت 
ســازمان قضائــی نیروهای مســلح مصاحبه ای 
مفصل کرد و در آن مصاحبه  ســعی اش این بود 
که اطلاع رســانی کند. برای دولــت هم مطالبی 
ارسال و در آنها پیشنهادهایی را مطرح می کنم و 
مشــخصا درباره برخی وزرا موضوعاتی را عنوان 
کــردم اما به هر حــال به دلیل آنکه حــوزه کاری 
حقوق اســت، بیشــتر مطالبی برای قوه قضائیه 

ارسال می کنم.
 آقای صادقی اصلاح طلبان قرار اســت چه  �

کار کنند؟ برخی اصلاح طلبــان باور دارند باید 
با دولت تعامل شــود، برخــی می گویند باید 
منتقدان منصف دولت باشیم و برخی نیز چنین 
مناســبت هایی را باعث مخدوش شدن هویت 

اصلاح طلبی شان می دانند.
در وهلــه نخســت باید توجه شــود که حفظ 
هویت اصلاح طلبی مشخصا در مقطع کنونی برای 
اصلاح طلبان باید بســیار مهم باشد و اگر تعاملی 
هم می شود باید با حفظ هویت اصلاح طلبی باشد 
و هویت سیاســی مان نباید تحت الشعاع تعامل با 
دولت قــرار گیرد. البته بخشــی از این تعامل هم 
به رفتار دولــت برمی گردد؛ اینکــه دولت فضای 
تعامــل را تا کجا باز می کنــد. ما ترجیح می دهیم 
قهر نکنیــم و به عنــوان ناصحان دلســوز کنش 
سیاسی خود را داشته باشیم. ما سکوت، مسامحه 
و پرده پوشــی نمی کنیم اما حتما جهت گیری مان 
ســازنده خواهد بود و ســنگی جلوی پای دولت 
نمی اندازیم و ســعی می شــود که هر نکته ای که 
خطــاب به دولت مطرح می کننــد، باعث کاهش 
دردی از دردهــای بی شــمار مردم شــود. یکی از 
تعاریف روشــنفکری هم تلاش برای کاهش رنج 
مردم اســت و حتما اصلاح طلبان سعی می کنند 
در این مسیر قدم بردارند و کاری نکنند که به دلیل 
گرایشات سیاســی مانعی پیش روی دولت ایجاد 
کنند. حالا ادامه این مســیر بســتگی به حاکمیت 
هــم دارد؛ اینکه تــا کجا روحیــه نقدپذیری را در 
خود زنده نگاه می دارد. تا اینجای کار که نشانه ای 
مبنی بر فشــار بر فعالان سیاسی دیده نمی شود. 
تصــور این بود که بعد از انتخابات و پیروزی آقای 
رئیســی موجی از برخوردهای امنیتی و قضائی با 
اصلاح طلبان صورت گیرد اما چنین نشــد و تصور 
می کنم رئیس جمهور و رئیس  قوه قضائیه تمایل 
دارند فضایی آرام به وجود آید و در نهایت بتوانند 
بعد از پایان کارشان، کارنامه موفقی از خود ارائه 

دهند.
خواهند  � چه  تشکیلاتی  نظر  از   اصلاح طلبان 

کرد؟ در وهله نخست آیا می توانند مردم را قانع 
به حمایت از خود کنند؟ و سپس آیا به انسجام 
تشــکیلاتی بــرای حضــور در انتخابات های 
پیش رو که نزدیک ترینش در سال ۱۴۰۲ است، 

برسند؟
اصلاح طلبان تحول خواهی را در چارچوب های 
ممکن ماننــد انتخابات دنبــال می کنند. به نظرم 
اصلاح طلبان با وجود محدودیت ها باید به عنوان 
یــک امر ممکــن از همین حــالا بــرای انتخابات 
مجلس در سال ۱۴۰۲ برنامه ریزی کنند. البته حتما 
اقناع مردم کار ســختی اســت، زیرا مردم از همه 
طیف های سیاســی ناامید شــده اند. فکر می کنم 
که مردم با مقایســه عملکردها به اصلاح طلبان 
اعتماد می کنند. آنها عملکرد مجلس را می بینند 
و مقایســه می کننــد کــه بــرای مثال در شــیوه 
بررســی صلاحیت وزرا چــه تفاوت هایــی میان 
اصلاح طلبــان و اصولگرایان وجــود دارد و حتما 
نتیجــه تصمیم گیری ها را مشــاهده می کنند. یک 
خبــر هم در پایــان مصاحبه بدهــم. در آیین نامه 
«جبهــه اصلاحات ایــران» آمده اســت که مدت 
فعالیت جبهه شــش ماه اســت و برای ادامه آن 
بایــد اعضا تصمیم گیری کنند؛ به همین دلیل هفته 
گذشته جلسه جبهه اصلاحات برگزار شد و اعضا 
به تمدید فعالیت شــش ماهه رأی دادند؛ بنابراین 
اصلاح طلبــان همچنــان به صــورت تشــکیلاتی 
فعالیت خود را ادامه می دهند و انتظار اســت که 
بتوانند در شش ماهه پیش رو برنامه های مناسبی 

برای چگونگی فعالیت ارائه دهند.
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